## منهج القرآن الكريم والسنة النبوية في معالجة المعاصي وبيان حقوق العصاة اسم الباحث: فيصل بن سعد بن علي الشثري إسم المشرف: د. خالد بن صالح الزهراني

الحمد لله رب العالمين, الرحمن الرحيم, مالك يوم الدين, والصلاة والسلام على نبينا محمد خاتم المرسلين وعلى آله وصحبه أجمعين, أما بعد:

فموضوع الرسالة هو: (منهج القرآن الكريم والسنة النبوية في معالجة المعاصي وبيان حقوق العصاة), وقد اقتضت طبيعة الموضوع إلى تقسيمه إلى مقدمة, وتمهيد, وأربعة أبواب, وخاتمة, وفهارس.

تحدثت في المقدمة عن أهمية الموضوع, وأسباب اختياري له, وخطة البحث, ومنهجي فيه.

وقدمت في التمهيد لمفهوم المعاصي ومراتب أهلها فيها, وأحكامهم الدنيوية والأُخروية, وبيان أضرارها, وتطرقت لحكم المعصية ونشأة خلاف الطوائف حولها, ومراتب المعصية وأهلها, ثم أحكام العصاة في الدنيا والآخرة.

وتناولت في الباب الأول مفهوم الحقوق ومراعاتها في القرآن والسنة ومنها مراعاة الشريعة للحقوق ومراتب الحقوق المشروعة, وتبيان حقوق العصاة عند الله وبين المسلمين, كما تناولت أثر وجود المعصية على حقوق العصاة.

كما سلطت الضوء في الباب الثاني على إبراز معالجة القرآن الكريم لحقوق العصاة, مع تحذيره من خطورة المعصية, وتبيان أسلوبه في القضاء عليها والحد منها, وقد وجدت من الأهمية بمكان توضيح حكم رضى المسلمين بالمعصية, وعقاب ذلك في الدنيا والآخرة, كما تطرقت بفضل الله إلى منهج القرآن الكريم في معالجة المعصية البشرية, ونظرته إلى العصاة وأسلوبه في التعامل معهم, مع إبراز دعوته إلى التوبة والاستغفار , ولكي لا يقنط العصاة من رحمة الله فقد بيَّنت كيفية تبديل السيئات إلى حسنات. وقد تطرقت إلى نماذج من هدي القرآن الكريم في معالجة المعاصي وبيان حقوق العصاة, وإرشاد الدُعاة إلى حقوق العصاة في نصوص القرآن, ومعالم المنهج القرآني في إثبات حقوق العصاة.

وقد ركزت في الباب الثالث على الرحمة المهداة صلى الله عليه وسلم وهديه في التعامل مع العصاة, وذلك بتبيان معالم منهجه عليه السلام في التعامل مع العصاة ورحمته بحم, وأوردت نماذج تطبيقية للرحمة النبوية, كما عرّجت على المعالم التربوية في سيرة النبي في تعامله مع العصاة, والدروس العلمية للدعاة من السيرة النبوية والجوانب المشرقة في حياة الرسول عليه أفضل الصلاة وأتم التسليم, ثم أوردت معاملة الخلفاء الراشدين لعصاة الأمة, ومنهجهم رضوان الله عليهم في معاملة العصاة, مع إيراد نماذج من معاملتهم لهم, وختمت الفصل بحقوق العصاة في حياة الصحابة الكرام رضوان الله عليهم.

وفي الباب الرابع تحدثت عن مفردات حقوق العصاة الواردة في الكتاب والسنة, والتي فصلت الحديث فيها بالحقوق التي تكون قبل تنفيذ العقوبة, والحقوق التي تكون أثناء تنفيذ العقوبة, والحقوق

التي تكون بعد تنفيذ العقوبة.

والموضوع بمحمله يناقش المعاصي وأثرها على مرتكبها في الدنيا والآخرة وتوضيح حقوق العصاة التي غفل عنها الكثير من المسلمين بإساءتهم للعصاة، ممّا نقَّر الكثير منهم عن طريق التوبة والرجوع إلى الله.

وقد تم بحمد من الله وتوفيقه إنهاء البحث بخاتمة, سجلت فيها أهم النتائج التي توصلت إليها.

## Approach of the Holy Qur'an and Sunnah in treating sin and demonstrating the rights of sinners

Researcher: FAISAL SAAD ALI ALSHATHRI Supervisor Name: Dr. Khalid bin Saleh Al Zahrani

## **Abstract**

All praise is due to Allah, and Allah's Peace and Blessings be upon His Final Messenger, his pure family, his noble Companions, and all those who follow him

The dissertation title is the Approach of the Holy Qur'an and Sunnah in treating sin and demonstrating the rights of sinners as the nature of the topic (theme) required its division into an introduction, preface, four chapters, conclusion and appendixes.

Introduction addressed the importance of the topic (theme), the reasons for choosing it, the research plan, and methodology.

In the preface, I presented the concept of sin and ranks of people in it, their worldly and otherworldly judgments, demonstration of its harms, addressed the judgment of sin and the emergence of a dispute by different people around it, ranks of sin and its people, then the judgments of sinners in this world and the hereafter.

The first chapter, I discussed the concept of rights and its observance in the Qur'an and Sunnah taking into account the law of the rights and ranks of legitimate rights and the statement of the demonstration of sinners to Allah and among Muslims. The impact of the presence of sin on the rights of the sinners as well.

In the second chapter, I highlighted the treatment by the Holy Quran to the rights of sinners with a warning of the danger of sin, illustrating its style in the elimination and reduction of it. I have found it is important to clarify the judgment of Muslims satisfaction with sin and punishment in this world and hereafter. I also touched upon the approach of the Qur'an in treatment of human sin, and its view of the sinners and style in dealing with them, highlighting its call to repentance and seek forgiveness, and in order not to despair sinners to Allah's mercy, I have shown how to change the evil deeds into good deeds. As well, I have touched on the models of the guidance of the Holy Quran in dealing with sin and the illustration of the sinner rights and guide advocates the rights of sinner in the texts of the Quran and landmarks of Quranic approach to prove the sinner's rights.

In the third chapter, I have focused on revealed mercy represented in the Prophet Muhammad, peace be upon him and his approach in dealing with sinners by showing his prophetic approach in dealing with sinners and his mercy to them. I have reported applied models to the mercy of the Prophet. Also, I touched upon educational attractions covered in the biography of the Prophet Muhammad, peace be upon him in his dealings with the sinners and scientific lessons for advocates of callers from prophetic biography and bright aspects in the life of the Prophet upon him blessings and peace, then reported the treatment of the Caliphs of the nation sinners and their approach in the treatment of the sinner and concluded the chapter with rights of the sinner in the life of noble Companions God bless them.

In the fourth chapter, I talked about the sinner rights contained in the vocabulary of the Quran and Sunnah, which dealt in detail the rights that are before the execution of the sentence and the rights that are during the execution of the sentence and the rights that are after the execution of the sentence.

The topic (theme) as whole discusses sin and its effect on the sinner in this world and the Hereafter, and to clarify the rights of sinners that overlooked a lot of the Muslims of having abused the stick, which alienated many of them through repentance and return to Allah.

The research was concluded with a conclusion where I wrote down the most important conclusions.